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Gerd Kanter on juba hooaja 
alguses väge täis.

EAA kongress 
Cannes’is
Euroopa Kergejõustikuliidu 
(EAA) 20. kongress toimus 
14. aprillil Prantsusmaal 
Cannes’is. Erki Nool valiti 
kongressil EAA arengukomi-
tee liikmeks.

Eesti Kergejõustikuliidu 
peamine eesmärk EAA kong-
ressil oligi saada oma esin-
daja Euroopa alaliidu nõu-
kogusse ja arengukomisjoni. 
Valimised ostusid edukaks 
ja selle tulemusena on Eesti 
kergejõustik esindatud EAA 
juhtorganites juba kahe ini-
mesega – lisaks Noolele 
osaleb tagasisidekomisjoni 
töös Harry Lemberg.

Esindatus on oluline

Eeltöö ja kohapealse aktiivse 
toetuskampaania tegemi-
ne Erki Noolele oli üks osa 
kohapealsest tegevusest. 
Lisaks osales meie dele-
gatsioon koosseisus Erich 
Teigamägi, Urmo Raiend ja 
Erki Nool aktiivselt ka kahe 
regionaalse riikide grupi 
koosolekutel – Põhja-Lääne 
grupp, kuhu kuuluvad lisaks 
Balti riikidele Põhjamaad ja 
väiksemad Euroopa maad 
(Belgia, Holland, Iirimaa) 
ning Ida-Euroopa grupp, 
kuhu kuulub enamik endi-
seid idabloki riike.

Aktiivne töö neis grup-
pides oli ka üks põhjusi, 
miks meie eesmärk – saada 
esindaja EAA juhtorganeisse 
– selliselt täitus. Eriti tahaks 
rõhutada üksmeelt Põhja-
Lääne grupi töös. Ühised 
otsused ja tasakaalukas hää-
letuspoliitika valimiste käi-
gus andis tulemuseks nende 
riikide väga kõrge esindatu-
se EAA nõukogus ja teistes 
tööorganites. Nõukogusse 
valiti selle grupi riikidest viis 
liiget, mida tuleb võrreldes 
varasemaga pidada suure-
päraseks saavutuseks.

Järgneb 4. lk

Usutavasti tähendas Gerd 
Kanteri hiilgetulemus 72.02 
head ennet nii mehe enda 
kui Eesti kergejõustiku täna-
vuseks hooajaks. Kunagi va-
rem pole kergejõustikuaasta 
alanud niivõrd võimsalt.

Optimismi ja eneseusku, 
mida Kanteri vägev sisse-
juhatus eeldatavasti süstib, 
vajavad meie kergejõus-
tiklased hädasti, sest eel-
olev võistlushooaeg saab 
ainuüksi rahvuskoondiste 
jaoks olema vägagi tihe. 
Koondised stardivad maist 
septembrini erinevatel tiitli-, 
karika- ja maavõistlustel 
kokku vähemalt 12 korral.

Teenindamise kvaliteet 
varasemast parem

Eesti Kergejõustikuliidu 
jaoks on alanud hooaja täht-
samateks jõuproovideks 
muidugi tiitlivõistlused (MM 
Osakas, U23 EM Debrecenis, 
U20 EM Hengelos, U18 MM 
Ostravas). Pea sama oluline, 
kuid alaliidu jaoks kindlasti 
oluliselt töömahukam, on 
Tallinnas toimuv Euroo-
pa mitmevõistluse karika-
võistluste super- ja esiliiga 
jõuproov. Lisaks tiitli-, ka-
rika- ja maavõistlustele on 
Eesti kergejõustik esindatud 
teistelgi rahvusvahelistel 
võistlustel nagu Euroopa 
noorte olümpiapäevadel, 
Universiaadil ning klubide 
Euroopa karikavõistlustel 
juunioridele.

EKJL-i peatreener Aivo 
Normak kinnitab, et alaliidu 
sportlikud eesmärgid eelole-
vaks kergejõustikuhooajaks 
on kõrged. „Medali võitmine 
vähemalt ühelt, ehk isegi ka-
helt tiitlivõistluselt on täiesti 
võimalik,“ usub Normak ja 

poetab: „Kuid miks mitte ka 
kõikidelt tiitlivõistlustelt.“

Põhjuseid ootuste-loo-
tuste põhjendamiseks ei 
pea kaugelt otsima. Meda-
lid 2006. aasta juunioride 
maailmameistrivõistlustelt ja 
Euroopa meistrivõistlustelt 
ning talvehooajal püstitatud 
uued Eesti rekordid ja tipp-
tulemused peaksid olema 
kaalukad argumendid edu-
tee jätkumiseks.

Optimistlikult ja lootusrik-
kalt minnakse vastu ka Tal-
linnas toimuvatele Euroopa 
mitmevõistluse karikavõist-
lustele. „Vigastuste küüsis 
vaevelnud paremad kümne-
võistlejad on suuremalt osalt 
hiljutistest tervisehädadest 
paranenud või paranemas 
ning nende sportlik vorm 
liikumas tõusujoones,“ teab 
Normak.

Koondiste teenindamise 
kvaliteedi osas astutakse 
tänavu samm edasi – esma-
kordselt lähetatakse kõi-
kidele tiitli- ja karikavõist-
lustele koondise koosseisus 

arst ja massöör. Paranenud 
on koondislaste rahastami-
ne ettevalmistusperioodil. 
Stipendiumite ja toetuste 
maksmisel juhindutakse 
EKJL juhatuse poolt kinnita-
tud tippspordi rahastamise 
uuest reglemendist, mis 
näeb ette toetusi ka sport-
laste treeneritele.

Maailmarekord on jõukohane

Karjääri parimas vormis 
oleva Kanteri jaoks võib 
tänavune hooaeg tähenda-
da murdepunkti mõõdu-
võtmises Aleknaga. Piisaks 
ühest-kahest võidust lee-
dulase vastu, et anda kogu 
duellile täiesti uus ilme. Ka 
Kanteri islandlasest tree-
neri Vesteinn Hafsteinssoni 
arvates on Gerd küps Alek-
nat alistama. “Gerdi võimed 
lubavad Aleknat edestada, 
palju sõltub psühholoogi-
lisest valmisolekust,” leiab 
Hafsteinsson.

Kanterit peaks innustama 
teadmine, et vorm on läbi 
aegade parim. „Tänavust 
aastat saab võrrelda 2005. 
aastaga. Kui eelmisel aas-
tal kimbutasid vigastused, 
mis ei lubanud kogu hooaja 
täispingega treenida, siis 
tänavuseks hooajaks valmis-
tumisel pole ihuhädad en-
dast märkimisväärselt märku 
andnud. Küllap on selles 
oma osa ka füsioterapeut 
Indrek Tustitil, kes saanud 
piisavalt abi pakkuda. Ka 
Kanteri treeningutulemused 
on paremad kui 2005. aasta 
kevadel. Treeningutel on 
ketas kandunud mitu korda 
üle 70 meetri, jõunäitajadki 
on varasemast paremad.

Järgneb 3. lk

Ülitihe hooaeg nõuab 
suuremat pingutust
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15.05 TV 10 olümpiastarti Harjumaa III ja IV etapp Harjumaa

16.05 Heitjate seeriavõistluse I etapp Kadrioru ja TTÜ st

17.05 Heategevuslik teatejooks üle Eesti

18.05 TV 10 olümpiastarti Valgamaa III ja IV etapp Valga

18-19.05 SELL-i mängud Kaunas

19.05 Loskutov Cup tänavajooks Valga, Valka

19-20.05 Balti noorte mitmevõistluse maavõistlus Murjane

19-20.05 Sakala mängud, Viljandimaa MV Viljandi

20.05 TV 10 olümpiastarti Jõgevamaa II etapp Jõgeva

20.05 Euroopa käimise KV Leamington

21.05 Noorte heitjate seeriavõistlus, I etapp Audentese ja TTÜ st

22.05 TV 10 olümpiastarti Tartu III etapp Tartu, TÜ st

22.05 TV 10 olümpiastarti Tallinna III ja IV etapp Tallinn, Kalevi st

22.05 TV 10 olümpiastarti Viljandimaa III ja IV etapp Viljandi

23.05 Heitjate seeriavõistluse II etapp Audentese ja TTÜ st

24.05 26. Leksi viievõistlus Tallinn, Kadrioru st

24.05 TV 10 olümpiastarti Lääne-Virumaa III ja IV etapp Rakvere

26.05 Eesti noorte teatejooksude MV Rakvere

27.05 TV 10 olümpiastarti III etapp Valga

28-29.05 Uno Palu auhinnavõistlused Tallinn, Kadrioru st

29.05 BIG Kuldliiga I suvine etapp Raplamaa, Kohila

29.05 TV 10 olümpiastarti Võrumaa III etapp Võru

02.06 B. Jungi mälestusvõistlused Valga

02.06 Eesti teatejooksude MV Jõgeva

03.06 TV 10 olümpiastarti IV etapp Rakvere

05.06 BIG Kuldliiga II suvine etapp Valga

05-06.06 TV 10 olümpiastarti Viljandimaa finaal Viljandi

05-06.06 TV 10 olümpiastarti Harjumaaa finaal Tallinn, Kalevi st

05-06.06 TV 10 olümpiastarti Tallinna finaal Tallinn, Kalevi st

05-06.06 TV 10 olümpiastarti Lääne-Virumaa finaal Rakvere

06.06 TV 10 olümpiastarti Tartu finaal Tartu, TÜ st

06-07.06 TV 10 olümpiastarti Jõgevamaa finaal Jõgeva

06-07.06 TV 10 olümpiastarti Võrumaa IV etapp ja finaal Võru, Valga

06-07.06 TV 10 olümpiastarti Ida-Virumaa finaal Avinurme

07.06 Raplamaa TV 10 olümpiastarti finaal Kohila

07-08.06 TV 10 olümpiastarti Läänemaa finaal Haapsalu

09-10.06 Eesti-Soome-Rootsi mitmevõistluse maavõistlus Visby

10.06 Gustav Sule mälestusvõistlused Tartu

12-13.06 TV 10 olümpiastarti finaal Kärdla

16-17.06 Eesti juunioride ja noorsoo mitmevõistluse MV Rakvere

23-24.06 SPAR Euroopa KV München

23-24.06 Euroopa KV I liiga Vaasa, Milaano

23-24.06 Euroopa KV II liiga Odense, Zenica

27-28.06 Eesti A- ja B-klassi MV Rakvere

30.06-01.07 Eesti juunioride ja noorsoo MV Valga

30.06-01.07. ESVL 40. spordimängud Paikuse

Tähtsamad võistlused ja sündmused
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Eesti kergejõustiklased on 
hooaja hakul jõudnud näi-
data mitmeid suurepäraseid 
tulemusi. Gerd Kanteri hoo-
aja edetabelijuhiks viinud 
72.02, Marek Niidu Ees-
ti rekordi 20,92 kordami-
ne, Jaanus Uudmäe isikliku 
 rekordi  lähedane sooritus ja 
veel mitmed head tulemused 
lubavad meie sportlastelt 
 oodata ka tänavu suvel suure-
päraseid isiklikke sooritusi ja 
häid kohti tiitlivõistlustelt.

Pika võistlushooaja kulmi-
natsiooniks on loomulikult 
maailmameistrivõistlused 
Osakas, kuhu Eesti läheb 
loodetavasti ja eelduste-
kohaselt kõigi aegade suu-
rima tiimiga. Kuid enne 
ilmameistrite selgitamist 
on kergejõustikusõpradel 
põhjust oodata häid tule-
musi ka juulis, mil toimu-
vad juunioride ja noorsoo 
Euroopa meistrivõistlused. 
Meil on neid noorsportlasi, 
kellelt head tulemust ja 
kohta oodata. Marek Niit, 
Kaire Leibak ja Margus Hunt 
tahavad maailmamedalite 
kõrvale saada kindlasti ka 
Euroopa omavanuste auta-
susid. Kahtlemata on Eu-
roopa tiitlivõistlused heaks 
võimaluseks oma talendi 
demonstreerimisel ka palju-
dele teistele noortele.

Hooaja tähtsaim võistlus 
koondise seisukohalt toimub 
juba 23.-24. juunini Taanis 
Odenses. Tänavu võistlevad 
nii Eesti mehed kui ka naised 
teises liigas. Eelmise aasta 
suurepäraste saavutuste 
põhjal ootavad paljud – ja 
põhjendatult – ka koondiste 
tasemel head esinemist.

Samas on ilmselge, et tõu-
su esiliigasse tagab võist-
lusel, kus igal punktil suur 
tähtsus, vaid kõigi paremate 
kaasalöömine. Nii on ooda-
tud jaanipäeval Taani Eesti 
koondist aitama Andrus 
Värnik, Gerd Kanter, Pavel 
Loskutov, Kaire Leibak ja 
veel paljud teised. Mõiste-

tav, et tänasel pragmaati-
lisel ajastul tahab sportlane 
saada oma soorituse eest 
ka väärilist tasu, kuid oleme 
alaliidus veendunud, et mit-
te alati ei pea pragmatism 
aadete ees prevaleerima.

Tippmitmevõistlust näeme 
kodumail juba juuli alguses, 
kui Kadrioru staadionil asu-
vad Vana Maailma parimat 
kümnevõistluskantsi sel-
gitama kaheksa riiki. Eesti 
meestel on koduseinte toel 
võimalus vahetada möö-
dunud aasta kolmas koht 
kirkama positsiooni vastu. 
Ülesande täitmine on täiesti 
reaalne, kuid eeldab jällegi 
kõigi paremate pühendumist 
ja korraliku tulemuse saavu-
tamist Eesti lipu all. Naiste 
esiliigas on meie naiskonnal 
hea võimalus näidata, et 
oleme ka seitsmevõistluses 
Euroopas arvestatavad tegi-
jad. Tahaks rõhutada, et Tal-
linna-võistlus on kogu meie 
mitmevõistluse projektile 
paras proovikivi teel Osaka 
MM-ile ja ka Pekingi OM-ile

Eelmisel hooajal tublisti 
kosunud ja publiku menu 
nautinud BIG Kuldliiga alus-
tab uut hooaega suurte 
ambitsioonidega. Heameel 
on tõdeda, et ka kerge-
jõustikuliit on kodumaise 
võistlussarja korraldamisse 
kaasatud nii nõu kui jõuga.

Lõpetuseks veelkord üks 
üldtuntud tõsiasi. Parim 
reklaam meie kõigi poolt 
armastatud kergejõustikule 
siin väikesel Eestimaal on 
ikkagi hästi korraldatud 
võistlused, kus esinevad 
meie omad tippkergejõus-
tiklased ning sünnivad tipp-
tulemused.

Värvikirevat kergejõustiku-
suve!

URMO 
RAIEND

Eesti Kerge-
jõustiku-
liidu pea-

sekretär

Ma teadsin alati, et minu suurim 
varandus pole mitte füüsilised, 
vaid vaimsed võimed. 

Bruce Jenner
1976. aasta Montreali olümpiavõitja 

maailmarekordi 8634 punktiga

Tulemas on värvikirev 
kergejõustikusuvi

TEGEVJuHI VIsIoon MÕTE

TABloo

72.02
Gerd Kanteri maailma hooaja 
tipptulemuse 72.02 puhul 
oleks seekord paslik vaadata 
kettaheite statistikatabeli-
tesse.

Salinases heidetud tulemu-
sega sai Kanterist esimene 
meeskettaheitja, kes esin-
datud kõigi aegade kümne 
parema tulemuse edetabe-
lis kahe resultaadiga, sest 
tänavusele kordaminekule 
lisandub ka mullu Helsin-
gborgis saavutatud kõigi 
aegade kolmas heide 73.38. 
Võib lisada, et Kanteri kaks 
edetabeli esikümnetulemust 
seisavad kenasti kõrvuti kol-
mandal-neljandal real.

Ülejäänud esikümne osas 
on kõigi aegade kümne pa-
rema tulemuse tabel identne 
kõigi aegade edetabeliga, 
kus troonib endiselt sakslase 
Jürgen Schulti 1986. aastal 
Neubrandenburgis heidetud 
74.08. Schulti maailmarekord 
on tähelepanuväärne tule-
mus. Esiteks oli see mees-
te ketta heites läbi aegade 
suurim rekordiparandus, kui 
senine, Juri Dumtševi rekord 
langes koguni 2 meetri ja 
22 sentimeetriga. Teiseks 
on Schulti tulemus püsinud 
kõigutamatuna juba 20 aas-
tat, olles kergejõustikus va-
nim meeste maailmarekord. 
Kolmandaks, ehkki Schult 
on kettaheiteajaloos igati 
tähelepanuväärne atleet, kes 
teenis tiitlivõistlustelt kokku 
üheksa medalit, ei pääsenud 
ta oma hiilgetulemusele 
hiljem ligilähedalegi, isegi 
ihaldatud 70-meetri piirini 
küündis ta veel vaid korra.

Huvitavat kettaheite-
statistilist akrobaatikat pakub 

ka Team 75+ kodulehekülg 
http://www.team75plus.
com/. Sealt saame näiteks 
teada, et üle 67 meetri heide-
tud tulemuste koguarvult on 
Kanter juba praegu kõrgel 9. 
kohal. Kuivõrd esikümnes on 
tegevsportlasi lisaks Kanterile 
veel kolm, kellest kaks – Vir-
gilijus Alekna ja Lars Riedel 
– on kaugel ees ning tagant-
tulijatest võib Kanteri edasi-
pürgimist vaid teoreetiliselt 
ohustada come back’i üritav 
Robert Fazekas, siis võib 
eeldada, et juba tänavuse 
hooaja lõpuks tõuseb Kanter 
selles omalaadses edetabelis 
vähemalt 7. kohale.

Kui arvestada, et eelmisel 
aastal sai Kanter 67-meetri 
piiri kätte 14-l võistlusel ja 
asi vähemalt samas taktis 
edasi läheb, võiks esikolmi-
kusse tõusmine olla reaalne 
2009. – 2010. aastal. Esikoha 
püüdmine sõltub aga paljuski 
sellest, mitu hoo aega selle 
ala kuningas Alekna kavatseb 
veel tippspordi kaasa teha.

Teises huvitavas tabelis 
– kõigi aegade kümne pare-
ma tulemuse keskmise jär-
jestuses – kuulub Kanterile 
täna 7. positsioon. Veel üks 
70-meetrine heide tõstaks 
meie mehe kuuendaks, järg-
mine neljandaks ja nii edasi. 
Aga muidugi on see kõik 
vaid tore numbritemäng.

Konkurendid Kanter ja Alekna.
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Nõmme KJK
Asutatud 1995
Aadress Vana-Pärnu mnt 9, 11614 Tallinn
Telefon 677 0908
E-post nommekjk@hot.ee
Veeb www.hot.ee/nommespordiklubi
Juhatuse esimees Toomas Berendsen
Kontaktisikud Anu Vackermann, Epp Maasik

KluBI

talt on elu ikkagi paremaks 
läinud. Ent kokkuhoidlik 
tuleb olla praegugi. “Raha-
lisi sponsoreid meil ei ole, 
see-eest toredaid toetajaid 
on meil küll,“ kiidab Vac-
kermann.

Kogenud treenerid

Nõmme klubis töötavast 
12-st treenerist on üle pool-
te samas kohas ja ametis 
juba 1970. aastatest. Ka 
treeneristaaž on enamikul 
aukartustäratavalt pikk. Nii 
on Helmut Raamat olnud 
Nõmme klubi ja selle eel-
käijate patrioot juba 51, Enn 
Roosi 43, Hele Berendsen, 
Epp Maasik, Heli Sildoja 34, 
Leili Liiva 30, Anu Vacker-
mann 28 ja Maie Uudmäe 
20 aastat, Ingrid Reiljanil 
täitub 20. aasta treenerina 
järgmisel aastal. Kui lisada 
Mati Uusmaa, Merike Turb 
ja Anti Krik, siis olemegi kõik 
Nõmme klubi juhendajad 
üles lugenud.

2001. aastal, kui likvi-
deeriti Tallinna spordikool, 
muutus klubide elu mõne-
võrra keerulisemaks. Tree-
neri leib hakkas sõltuma 
sellest, palju käib treeningul 
lapsi. „Ühest küljest peab 
rohkem lapsi treeningu-
gruppi saama, teisest kül-
jest hakkavad lapsed meie 
oludes otsa saama. Pealegi 
tähendab treeningrühmade 
suurenemine ka treeneri 
tähelepanu hajumist suu-
rema hulga laste vahel, mis 
tahes-tahtmata mõjutab 
treeningtöö kvaliteeti,“ mu-
retseb Vackermann.

Kõigele vaatamata ei piisa 
üldjuhul äraelamisest vaid 
treeneritöö eest saadavast 
tasust. Nii on pooled Nõmme 
klubi treeneritest samal ajal 
tööl ka kehalise kasvatuse 
õpetajatena. „Et enam-vä-
hem toime tulla, peab tree-
ningrühmas olema kindlasti 
üle 50 õpilase, lisaks keha-
lise kasvatuse õpetaja töö. 

Pidevalt Eesti paremikus 
püsinud Nõmme Kerge-
jõustikuklubil on tänavusel 
hooajal esimesed märgid 
juba maas – täiskasvanute 
talvistel karikavõistlustel 
said naised teise ja mehed 
neljanda koha, noorte kari-
kavõistlustel neiud samuti 
teise koha.

Aastatel 1997 ja 1998 Ees-
ti parima kergejõustikuklubi 
tiitlit kandnud Nõmme KJK-s 
treenib täna 350 kergejõus-
tiklast ja töötab 12 kogenud 
treenerit. Klubist on välja 
kasvanud rida tuntuid sport-
lasi nagu Riina Suhotskaja, 
Virge Naeris, Andrei Naza-
rov, Anu Kaljurand, Kärt 
Siilats ja paljud teised.

Klubil on head toetajad

Nõmme klubi sünd ei erine 
oluliselt teiste samal aja 
tekkinud klubide sünniloost. 
“Ühel hetkel osutus klubi 
loomine lihtsalt möödapääs-
matuks, sest muidu poleks 
me saanud Eesti meist-
rivõistlustel kaasa teha,” 
meenutab klubi perenaine 
Anu Vackermann. “Kasva-
sime välja Nõmme spordi-
koolist.”

Vahepeal ühineti küll mõ-
neks aastaks Hiiu jooksuklu-
biga, kuid lõpuks viisid teed 
ikkagi sõbralikult lahku.

Üheksakümnendad olid 
edukad mitmel rindel. Lisaks 
täiskasvanute saavutustele 
osaleti juunioridega mitmel 
korral Euroopa klubide ka-
rikavõistlustel. „Ega tollal 
kerge olnud,“ tõdeb Vacker-
mann. „Otsisime sponsoreid 
tikutulega. Müüsime Pauligi 
kohvi ja teenisime kroon-
haaval sõiduraha. Õnneks 
toetas tollal oluliselt kohalik 
omavalitsus eesotsas spor-
dilembese linnaosavanema 
Kalju Leppikuga.“

Klubi on oma arengus 
üle elanud nii paremaid kui 
halvemaid aegu, kuid Vacke-
mann kinnitab, et aasta-aas-

Kokkuvõttes tähendab see 
väga suurt ja tänuväärset 
tööd,“ avaldab Vackermann 
kolleegidele tunnustust.

Klubimaja kui teine kodu

Nõmme KJK korraldab juba 
aastaid mitmeid traditsioo-
nilisi võistlusi, nagu Nõmme 
lahtised talvised ja suvised 
meistrivõistlused, Nõmme 
Kevadjooks, Uno Palu noor-
te auhinnavõistlus, Nõm-
me Sügisjooks. Igal aastal 
korraldatakse oma ringis 
ka jõulupidu, kus peetakse 
meeles hooaja parimaid 
sportlasi. Eriti populaarseks 
on kergejõustiklaste hulgas 
saanud Kurgjärve spordi-
laagrid koolivaheaegadel.

Klubi süda on oma maja 
Nõmme mändide all, kus 
on palju oma kätega korda 
tehtud ja mis on kujunenud 
klubilastele justkui teiseks 
koduks. Ümbruskaudne 
männimets omab klubi jaoks 
suurt tähendust, sest seal 
laotakse hooajast hooaega 
üldkehalise ettevalmistuse 
põhi. Saaliaega üüritak-
se Tallinna ja Audentese 
spordihallis, staadioniaega 
Kalevilt ja Audentese staa-
dionitel. Lähedalasuva Hiiu 
staadioni on tänaseks vallu-
tanud täielikult jalgpall.

„Nüüd on kuulda, et pea-
me oma majast loobuma 
ning kolima suusahüppe-
torni lähedusse rajatavas-
se spordimajja koos teiste 
piirkonna klubidega,“ räägib 
Vackermann pisut kahetse-
val toonil, kuid lõpetab opti-
mistlikult: „Küll me hakkama 
saame, sest mittetulundus-
ühinguna oleme harjunud 
pidevalt mõtlema, kuidas 
omadega toime tulla.”

Nõmme KJK vaatab 
tulevikku optimistlikult

Nõmme kergejõustikuklubi paremad autasudega.
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nud. Võimalikud kandidaa-
did tühjale troonile on aga 
erinevalt Noolest olnud altid 
vigastustele ning nii pole 
keegi suutnud oma võimeid 
lõpuni avada.

Ka Noole kunagine treener 
ja EKJL-i juhatuse liige Rein 
Sokk tõdeb, et kümnevõist-
lushooaja eel on küsimusi 
rohkem kui vastuseid, sest 
kõik praegused paremad 
on kimpus suuremate või 
väiksemate vigastustega. 
„Andres Rajal opereeriti põl-
ve ning taastumine võtab 
aega. Mikk Pahapillil on 
suhteliselt aeglaselt ravitav 
vigastus, mis jätab kindlas-
ti oma jälje ka tänavusele 
hooajale. Madis Kallas jätab 
ilmselt vahele kogu hooaja. 
Indrek Turi tagasitulek pä-
rast vigastusi on kujunenud 
vaevaliseks. Kristjan Rahnu 
terviseprobleemid on meile 
kõigile teada,“ loetleb Sokk 
murelikul ilmel ja lisab, et 
nooremad mehed, kes eel-
misel hooajal 7400-7500 
punkti peal olid, pole ilmselt 

veel küpsed 8000-punkti 
piiri ründama.

Soku optimismi ei suuren-
da ka hetkeline vahelepõige 
seitsmevõistluse juurde. 
„Jah, ega naiste seis parem 
ole. Ksenija Balta pühendu-
mine tänavu seitsmevõist-
lusele pole talvise vigastuse 
taustal küll sajaprotsendili-
selt kindel. Kaie Kand näitab 
loodetavasti edasiminekut, 
kuid kolmandat-neljandat 
numbrit pole meil kusa-
gilt võtta. See on mõneti 
üllatav, sest 5500 punkti 
kogumiseks ei pea olema 
superandekas ja suurte ko-
gemustega,“ leiab Sokk.

Vigastustealtid sportlased

Vigastuste-teema ei ole 
Soku sõnul iseloomulik Eesti 
mitmevõistlusele, vaid meie 
kergejõustikule, spordile 
tervikuna. Sokk on vigas-
tustest rääkides karm, kuid 
õiglane. „Igal vigastusel on 
põhjus. Väidan, et 90-95% 
vigastustest on hoolimatuse 
või tegevusetuse tulemus. 

Vaid 5-10% vigastuste algu-
pära on seotud võistlusolu-
korraga,“ pakub Sokk.

Et mitte jääda jutu taseme-
le, toob ta otsekohe näiteks 
kümnevõistlejad. „Vaatame 
kasvõi mõne kümnevõistleja 
ihuhädasid. Pahapilli vigas-
tus oli puhtalt hooletuse 
tulemus. Raja hakkas pärast 
vigastust liiga kiiresti uuesti 
treenima. Mõne mehe vi-
gastus on üldse nagu Tootsi 
ishias – täna siin, homme 
seal,“ laiutab Sokk käsi.

Ta väidab, et paljude meie 
sportlaste analüüsivõime 
on nõrk ja seepärast käitu-
takse ebaprofessionaalselt. 
„Pärast vigastust hakatakse 
liiga kiiresti uuesti treenima, 
treeningutel ei tehta õigesti 
soojendust, kasutatakse 
valesid riideid ja jalanõusid. 
Naisterahvad rõhuvad sek-
sikusele, aga spordivõistlus 
pole missivõistlus,“ rõhutab 
Sokk ning lisab, et meie 
kergejõustikus on proffe 
näpuotsaga.

Sokk rõhutab, et kui kee-
gi mõtleb täna olümpia-
mängudele, peab ta oma 
suhtumist professionaalsuse 
küsimuses oluliselt korri-
geerima ning teadvustama, 
et treeningprotsess kestab 
mitte ainult trenni aja, vaid 
24 tundi ööpäevas.

Sokk on siiski optimistlik 
ning loodab, et tänavune 
kergejõustikuaasta saab 
olema edukam kui eelmine. 
„Eelmise aasta saavutusi 
ületada on muidugi erakord-
selt keeruline. Kindlasti teeb 
ülesande veelgi komplitsee-
ritumaks tõsiasi, et mullu 
olime edukad pea kõigis 
vanuseklassides. Elu käib 
tõusude-langustega ning 
peame olema valmis selleks, 
et tänavu ei pruugi eelmise 
aasta tähetunnid korduda. 
Ei maksa heituda, kui mõni 
eelmise aasta tegijatest uut 
arenguhüpet ei näita – uue-
le tasemele jõudmiseks on 
nüüd vaja kinnistada stabiil-
sust. Samas võivad edasimi-
nekut näidata jällegi need, 
kel eelmine aasta stabiilsuse 
saavutamiseks kulus,“ lõpe-
tab Sokk optimistlikult.

Ülitihe hooaeg nõuab suuremat pingutust
Algus 1. lk

Ka Hafsteinsson kinnitab, et 
õpilane on elu parimas vor-
mis. “Mul on Gerdi etteastete 
üle väga hea meel, sest olen 
oodanud temalt pikki hei-
teid,” märgib Haftseinsson. 
“Ideaalsetes tingimustes 
on Gerd võimeline ületama 
ka Schulti maailmarekordi. 
Gerdis on potentsiaali pa-
randada eelmise aasta tipp-
tulemust 73.38 kuni kolme 
meetriga. Suurepärastes 
oludes võib temalt oodata 
rekordheidet.”

Kanteri mänedžer Raul 
Rebane on maailmarekordist 
rääkides allegoorilisem: „Tä-
navusel või järgmisel hooajal 
uurime ka maailmarekordi 
tegemise võimalust, sest 20 
aastat on seda juba ooda-
tud ning 21. hooaeg läheb,“ 
räägib Rebane. „Praeguseks 
oleme jõudnud juba nii kõr-
gele tasemel, et siin enam 
tagasivaatamist pole.“

Uuel hooajal ootab ta Kan-
terilt eelkõige arengut, mis 
väljenduks eelkõige stabiilsu-
se saavutamises. „Stabiilsus 
on vajalik eelkõige Aleknaga 
konkureerimiseks, et mäng 
väga ühte väravasse ei käiks,“ 
muretseb Rebane ja lisab, et 
stabiilsus tähendab sedagi, 
et Gerd suudab püsida terve 
hooaja vigastusteta.

Muidugi ei vaadata vaid 
Aleknat.  Rebane leiab, 
et konkurentsivõimeliste 
meeste ring on üpris lai. „Li-
saks Aleknale on põhikon-
kurendid muidugi Tammert 
ja Kövago. Arenguvõime-
lised on mitu ameeriklast, 
eelkõige Jarred Rome ja Ian 
Waltz. Tagasitulekut üritav 
Fazekas on praegu küll küsi-
märk. Kettaheite tase tõuseb 
pidevalt ja ma ei imestaks, 
kui keegi esimesele kahele 
juba tänavu järele jõuab,“ 
nendib Rebane.

Kümnevõistlus on küsimärk

Eesti alatine paraadala küm-
nevõistlus on algava hooaja 
eel rohkem kui keerulises 
seisus. Pärast olümpiavõitja 
Erki Noole taandumist pole 
väärikat mantlipärijat leidu-

Ksenija Balta teeb eeloleval hooajal loodetavasti kaasa nii 
mitmevõistluses kui üksikaladel.
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�sponsorlus

Nike – arengu tagab 
pidev innovatsioon
Maailma suurim ja tuntuim 
spordibrändi Nike edasiviivat 
jõudu kirjeldab ilmselt kõige 
paremini tema missioon 
– “Inspireerida ja pakku-
da uuendusi igale atleedile 
maailmas.” Kusjuures atlee-
dina defineerib Nike igaüht, 
kellel on keha ja natukenegi 
soovi seda liigutada.

Nike esindaja Eestis AS-i 
Jalajälg tegevjuht Rainer 
Tops kinnitab, et Nike stra-
teegia peitubki soovis anda 
inimesele inspiratsiooni. 
„Vahel on selleks käivitavaks 
mootoriks uus spordiala, va-
hel aga tore spordiüritus või 
uuel tehnoloogial baseeruv 
sporditoode. Võimalusi on 
palju, kuid olulisim on ik-
kagi üleskutse endast võitu 
saada, mida üsna geniaalselt 
kirjeldab Nike legendaarne 
reklaamlause “Just do it!,“ 
räägib Tops.

Suurem osa vaba-aja kasutajad

Klientide puhul ei saa spor-
dibrändid enam ammu ar-
vestada vaid sportlastega. 
Alates ajast, mil spordi-
varustus ennast jõuliselt 
tänavapilti sisse murdis, on 
pidevalt suurenenud spor-
ditooteid vaba-aja rõivas-
tusena kasutajate hulk. Nike 
esindajatel on üsna selge 
ettekujutus, kuidas jaguneb 
klientuur nende vahel, kes 
soetavad rõivaid, jalatseid 
ja muud sporditegemiseks 
ning kes vabal ajal kandmi-
seks. „Nii nagu muutuvad 
tarbijaeelistused, peavad 
muutuma ka brändi pakuta-
vad tooted. Jälgime tähele-
panelikult, mis toimub turul, 
mida mõtlevad tarbijad ja 
millised on tulevikutrendid,“ 
kinnitab Tops.

Ta tunnistab, et tänase 
päeva reaalsusena põhineb 
suur osa nende ärist toote 
vaba-aja kasutajatel. „See 
on mõistetav ja loomulik, 
sest kogu ühiskonna aren-
guga muutuvad ka tarbijat 

ümbritsevad kombed, har-
jumused ja valikud. Järjest 
märkamatumaks muutub 
piir spordi ja vaba-aja vahel. 
Paljude toodete puhul tekib 
juba küsimus, kas tegemist 
on spordi- või vaba-aja too-
tega,“ tõdeb Tops.

Samas lisab ta, et brändi 
kasutajate klassifitseerimine 
ei saa kunagi olla eesmärk 
omaette, oluline on hoopis 
teada, mida ja milleks tarbi-
jad vajavad. „Tarbijad soovi-
vad igal ajal ja iga harrastuse 
juures tunda end hästi ja 
mugavalt ning spordibrändi-
de järjest laienev tootevalik 
annab igaühele selleks ka 
võimaluse,“ kinnitab Tops.

Vaba-aja toodete popu-
laarsuse kasv ei tähenda aga 
mingil juhul seda, et reaal-
seks sportimiseks vajalikke 
asju enam ei vajata. Spor-
tijaid lisandub pidevalt ja 
sellega koos kasvab nõudlus 
ka sporditarvete vastu.

Innovatsioon on pidev protsess

Mitmekesisel ja värvikireval 
spordivarustuseturul pa-
nevad tarbija ühe või teise 
brändi kasuks otsustama 
lisaks üldisele tuntusele ka 
pisiasjad. Siin saab sageli 
otsustavaks tootja innova-
tiivsus ja uuendusmeelsus. 
Tops väidab, et need oma-
dused on Nike’t iseloomus-

tanud kogu ettevõtte ajaloo 
vältel.

Nike loodi kahe tegusa 
spordimehe poolt – üks 
neist oli tulevikkuvaatav ja 
hea ärivaistuga keskmaa-
jooksja Phil Knight, teine 
legendaarne jooksutreener 
Bill Bowerman, mees, kel-
le üheks kinnisideeks oli 
tagada maksimaalselt hea 
sooritus sobiva spordijalatsi 
abil. Muuhulgas meisterdas 
Bowerman ise oma õpilastele 
sobivaid jalatseid, nupu-
tades sealjuures erinevaid 
lahendusi, kuidas teha jalats 
kasvõi kümme grammi ker-
gemaks. „Perspektiivitunne 
ja tehniline täius läbi in-
novaatiliste lahenduste olid 
siis ja on ka täna jõud, mis 
Nike’t esirinnas hoiavad ja 
tarbijatele meelepärasemaks 
teevad,“ usub Tops.

Nii nagu seitsmeküm-
nendate aastate lõpus tegi 
Nike revolutsiooni jalatsis-
se paigutatud õhkpadjaga, 
üllatab tootja täna tarbijaid 
jooksmisele uut ja laiemat 
tähendust andva Nike+ teh-
noloogiaga. „Nike innovat-
sioon on pidev protsess,“ 
tõdeb Tops.

Nike on spordi suurtoetaja

Sama kuulus kui kauba-
märgina, on Nike tuntud ka 
spordi toetajana. Tops on 

veendunud, et AS Jalajälg 
Nike ametliku esindajana on 
viimasel kümnel aastal olnud 
üks arvestatavamaid koha-
liku spordi toetajaid. „Seda 
väljendab ka meie missioon 
“Parema ja sportlikuma Eesti 
nimel”. Spordi toetamine on 
meile oluline ja kindlasti 
jätkame toetajana,“ kinnitab 
Tops.

Tal on heameel, et kuigi 
Nike’l on selged rahvusva-
helised toetamispõhimõtteid 
ja prioriteetsed valdkonnad, 
antakse üsna palju lokaalse-
test projektidest ikkagi ko-
halike esindajate otsustada. 
„Meie äri on sport ja seega 
on projektegi päris palju. 
Viimasel ajal lisandunud 
suuremad projektid on loo-
mulikult Eesti Olümpiakomi-
tee ja Eesti Kergejõustikuliit, 
varasemast on olulisemad 
partnerid Eesti Jalgpalliliit, 
BC Kalev, BC TÜ / Rock, FC 
Flora, Tartu Ülikooli Aka-
deemiline Spordiklubi, Au-
dentese Kergejõustikuklubi, 
VK Pere Leib, HC Chocolo-
late Boys, FC Narva Trans, 
judoklubi Condor ja paljud 
teised,“ loetleb Tops.

Spordiorganisatsioonidele 
ja -klubidele lisandub rida 
tippatleete: Gerd Kanter, 
Pavel Loskutov, Tanel Sokk, 
Kristjan Rahnu, Margus Hunt, 
Märt Isreal, Ksenija Balta, 
Aleksander Tammert, And-
rus Värnik jpt. Olulisel kohal 
on ka spordiürituste toeta-
mine, millest olulisemad on 
Eesti suurim massispordiüri-
tus SEB Tallinna Sügisjooks, 
noorteprojektid korvpallis 
(Nike Cup, koostööprojektid 
Eesti Korvpalliliiduga), jalg-
pallis (Nike Premier Cup) ja 
kergejõustikus (TV 10 olüm-
piastarti). „Projekte on palju 
ja kõiki ei jõuagi siin üles 
lugeda, aga usume siiralt, 
et vaid ise aktiivselt spor-
dielus osaledes ja sellesse 
panustades on võimalik asju 
muuta,“ loodab Tops.

AS-i Jalajälg tegevjuht Rainer Tops Nike peakorteris, Portlandi lähedal 
Beavertonis, megakompleksis, kus on olemas staadionid, spordihallid jne.
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27. aprillil leidis Audentese 
saalis ja staadionil aset TV 
10 olümpiastarti treenerite-
õpetajate seminari esimene 
etapp. Osalejateks TN ja TM 
(naistreenerid ja meestree-
nerid), kavas kolm üheksa-
võistluse ala: kuulitõuge, 
kettaheide ja tõkkejooks. 
Võistlusmäärustest ja nende 
täitmisest rääkis kohtunik 
Peeter Randaru.

Vaatamata eelneval ööl 
Tallinnas tekkinud kõhedale 
olukorrale jõudis kohale 42 
treenerit-õpetajat kogu Ees-
tist. Kõige suurema võistkon-
na – viis treenerit – panid välja 
rakverelased, nelja osalejaga 
tulid välja võrukad ja Tallinna 
SK Sport. Noorimad kursus-
lased olid alles treeneritöö 
stardijoonel seisjad, vääri-
kaimad juba oma alal tuntud 
ja tunnustatud tegijad.

Kohtunik Peeter Randaru 
kirjeldas, milline pilt avaneb 
TV 10 olümpiastarti võist-
lustest kohtunike silme läbi 
vaadatuna ning mida peak-
sid võistlejad ja treenerid 
silmas pidama, et noored 
sportlased saaksid rahulikult 
ja turvaliselt võisteldes jõuda 
heade tulemusteni. Ühtlasi 
saime kinnitust, et võistlus-

Algas TV 10 olümpiastarti seminaride sari

tel tekkinud arusaamatus-
tele tuleb selgitust nõuda 
kohapeal, hiljem on juba 
raske kohtuniku tegevusele 
hinnangut anda.

Uno Ojandi emotsionaal-
setes kuulitõuke ja kettahei-
te praktilistes tundides said 
kõik soovijad „South Africat“, 
„Tammertit“, „Schulti“ ja 
paljusid muidki harjutusi 
proovida ning kettavals-
si keerutada. Audentese 
staadionimuru täitus üsna 
kiiresti aktiivsete ja rõõm-
sameelsete harjutajatega. 
Võrdluseks võisime õppe-
materjalist vaadata, kuidas 
näeb välja Anu Teesaare ja 
Märt Israeli kuulitõuke- ning 

kettaheitetehnika.
Tõkkejooksu harjutusi 

õpiti või meenutati Tiina 
Toropi abiga. Noortel tree-
neritel õnnestus loodetavasti 
oma teadmisi ja harjutusvara 
täiendada, kogenumatele 
meenus ehk mõni meelest 
lipsanud nüanss. 

TV 10 olümpiastarti kodu-
lehelt leiavad võistlejad neile 
eakohases vormis nõuandeid 
ja meeldetuletusi, treenerite 
õppematerjalid riputame 
samuti peagi üles.

Koolitust toetas Eesti Kul-
tuurkapital, söögivahetundi-
del aitasid energiat taastada 
Vichy vesi, Hagari pirukad ja 
Kalevi kommid. EKJL tänab 
tublisid lektoreid, lahkeid 
sponsoreid ning vahvaid 
kursuslasi!

Seminari teine etapp toi-
mub mitmevõistluse finaali 
ajal 11.-12. juunil Kärdlas. 
Kavasolevate alade hulka 
kuuluvad siis pallivise ja 
kõrgushüpe, esinema tu-
levad Heiko Väät ja Allan 
Elerand. Kolme etapi jooksul 
on plaanis “läbi teha” kõik 
üheksavõistluse alad ning 
kuulata lisaks loenguid laste 
sportimise ja võistlemisega 
seotud teemadel.

Eesti Kergejõustikuliidu voli-
kogu koosolek toimus 4. ap-
rillil Tallinnas. 75 volinikust 
osales 41.

EKJL-i president Erich 
Teigamägi tervitas volinikke 
ja tänas kõiki Eesti kerge-
jõustikuga seotud inimesi 
eduka 2006. aasta eest.

Majandusaasta aruandest, 
tegevusaruandest ja audii-
tori järeldusotsusest esitas 
ülevaate alaliidu peasekretär 
Urmo Raiend ning revisjoni-
komisjoni aruande komisjoni 
liige Toomas Klaup. Erich 
Teigamägi andis ülevaate 
muudatustest raamatupi-
damises. 2007. aastast on 
EKJL-i raamatupidaja Ave 
Sepik, kes on välja töötanud 
täiesti uued raamatupidami-
se sise-eeskirjad. Teigamägi 
rõhutas, et juhatus saab iga-

Volikogu kinnitas eelarve ja muutis põhikirja
kuiselt online’is eelarve täit-
mist jälgida. Samuti märkis 
president, et alaliidu võlad on 
tänaseks likvideeritud. Voli-
kogu kinnitas EKJL-i 2006. 
majandusaasta aruande ja 
revisjonikomisjoni aruande.

Urmo Raiend tutvustas 
seejärel EKJL-i 2007. aas-
ta majandusaasta eelarve 
projekti. Volikogu kinnitas 
2007. aasta eelarve.

Põhikirja redaktsiooniliste 
paranduste sissevimisest 
tegi ülevaate Erich Teigamä-
gi, kes ütles, et mittetulun-
dusühingu põhikirjas tuleb 
kohustuslikud parandused 
sisse viia 1. juuliks 2007. 
Volikogu kinnitas EKJL-i 
põhikirja koos kõigi redakt-
siooniliste parandustega.

Muude küsimuste osas 
tutvustas Erich Teigamägi 

EKJL-i arengukava lähte-
punkte. Volikogu otsustas, 
et juhatus valmistab arengu-
kava ette 2007. aasta sügis-
volikogul kinnitamiseks.

Veel otsustas volikogu 
võrdsustada Eesti talvised 
pikkade heidete meistri-
võistlused teiste Eesti meist-
rivõistlustega ning kaasata 
need noortespordi preemia-
te punktisüsteemi. Lisaks 
otsustati kutsuda tagasi 
klubide nõukogu praegune 
koosseis ning anda Holger 
Peelile volitused kutsuda 
kokku uus klubide nõukogu, 
mille saaks kinnitada 2007. 
aasta sügisvolikogul.

Veel sai EKJL-i juhatus ko-
hustuse reguleerida alaliidu 
kutsekvalifikatsioonikomis-
joni aruannete esitamise 
korda.

Algus 1. lk

Võib ju küsida, miks Eesti 
peab vajalikuks omada sellist 
esindatust ja sidet teiste riiki-
de esindajatega. Küsimusele 
on mitu vastust. Esiteks annab 
esindatus võimaluse tutvus-
tada meil tehtavat positiivset 
teistele, aga osaleda ka veelgi 
aktiivsemalt meile oluliste 
võistluste – Euroopa karika-
võistlused, Euroopa juunioride 
meistrivõistlused – korralda-
misele kandideerimisel.

Teiseks ei saa alahinnata 
osalemist Euroopa kergejõus-
tikupoliitika ja sellega seotuna 
ka spordipoliitika kujunda-
misel ning teistes riikides 
levinud teadmiste toomist 
meie treenerite ja alajuhti-
deni. Usun, et meil on, mida 
öelda Euroopa kolleegidele 
ja paljutki, mida neilt õppida. 
Näiteks võib tuua, et juba teist 
korda viimase kuue kuu jook-
sul külastas mais Eestit Norra 
spordijuhtide delegatsioon, 
et tutvuda Eestisse ehitatud 
spordihallidega. Samas korral-
davad meie spordientusiastid 
norralaste eeskujul teist aastat 
järjest laste teatejooksu 17. 
mail – Norra päeval.

Muudatused võistluskalendris

EAA kongressil valiti alaliidu 
presidendiks tagasi šveits-
lane Hansjörg Wirz. Üheks 
asepresidendiks valiti norra-
lane Svein Arne Hansen.

Kongressil tehti kaks olulist 
rahvusvahelist võistluskalend-
rit puudutavat otsust. Olulisi-
mana neist hakatakse Euroopa 
meistrivõistlusi edaspidi läbi 
viima iga kahe aasta tagant 
senise nelja asemel, kuid mitte 
varem kui 2010. aastast.

Lisaks otsustati, et Euroo-
pa karikavõistlused muude-
takse koondiste EM-liigaks, 
millel on muuhulgas ametli-
kult tiitlivõistluste staatus.

EAA liikmeskond kasvas 
Cannes’i kongressil 50-ni, 
kui alaliidu liikmeks võeti 
Montenegro.

ERICH TEIGAMÄGI
Eesti Kergejõustikuliidu 

president

EAA kongress 
Cannes’is

Uno Ojand kuulitõuketehnika 
nüansse demonstreerimas.
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Peeter Randaru muretseb kohtunike koolitamise pärast.

Kergejõustikukohtunik – kes 
ta säärane on? Milline ta 
peaks olema? Kuskohast 
teda leida? Need ja veel lõpu-
tu hulk teisi samateemalisi 
küsimusi ripuvad pidevalt 
iga võistluste korraldaja pea 
kohal.

Võistlusmäärused toovad 
kohtuniku olulisemate oma-
dustena välja täpsuse, kiire 
otsustusvõime, aususe ja 
erapooletuse, külma närvi, 
hea organiseerimisvõime 
ning esmatähtsana võist-
lusmääruste suurepärase 
tundmise nõude. Kuulumine 
IAAF-i nõuab meilt iga Eestis 
toimuva kergejõustikuvõist-
luse läbiviimist rahvusvahe-
liste võistlusmääruste järgi 
nii, et kõik siinsed tulemu-
sed oleksid ükskõik millisel 
tasemel maailmarekorditeni 
välja täielikult ja tingimuste-
ta aktsepteeritavad.

Litsentsi eeldused

Korralikul tasemel kohtu-
nikutegevuse tagamiseks 
tuleb hoida olemasolevaid 
kohtunikke tegutsemas ja 
otsida pidevalt uusi (moti-
vatsioon, stimuleerimine), 
anda kohtunikele vajali-
kud teadmised-oskused ja 
teostada nende üle kontrolli 
(koolitus, litsentseerimine) 
ning tagada tööks vajalikud 
tingimused (organisatsioon, 
rahastamine).

Nii nagu ükskõik kui hea 
autojuht ei tohi sõita luba-
deta, ei tohiks ka ükskõik kui 
hästi kergejõustikku tundev 
inimene vastavat litsentsi 
omamata tegutseda otsus-
tusõigusega kohtunikuna. 
Alates 1992. aastast kehtib 
kohtunike litsentsimäärus, 
millega määratakse igale 
litsentsile vastav kohtuniku 
tegevusvaldkond ja volitus-
te ulatus erineva tasemega 
võistlustel ning litsentside 
omistamise, kaitsmise ja 
äravõtmise kord.

Litsentsi saamiseks on 
vajalik vastava koolituse 
läbimine, nõutud arvu katse-
võistluste sooritamine taot-
letavat litsentsi eeldavatel 

ametikohtadel, ettenähtud 
kohtunikustaaži olemasolu 
ja testi või eksami edu-
kas sooritamine. Litsentsi 
kehtivusperioodiks on üks 
olümpiaad, igal suveolüm-
piamängude aastal tuleb 
kõigil kohtunikel läbida kor-
duslitsentseerimine, millele 
eelneb täiendkoolitus. See 
on hädavajalik, et tagada 
kursisolek võistlusmääruste 
muudatustega, millest ena-
mik rakendub olümpiamän-
gude aastale järgneva aasta 
1. jaanuarist.

Kahe madalama taseme 
(E- ja D-litsents) koolitust-
litsentseerimist peaksid läbi 
viima linnade / maakondade 
/ klubide kohtunikekogud, 
kõrgema taseme (C-, B- ja 
A-litsents) oma aga EKJL-i 
kohtunikekogu juhatuse 
määratud koolitajad.

Põlvamaal kohtunikke pole

Milline on meie praegune 
seis? Pidev ja süstemaati-
line koolitamine ja litsent-
side omistamine toimub 
Valgamaal (kohtunikekogu 
esimees Lembit Lepik), Lää-
nemaal (Endel Susi), Lää-
ne-Virumaal (Jaak Vettik) 
ja Hiiumaal (Toivo Pruul). 
Nendes kohtunikekogudes 
toimuvad vähemalt kord 
aastas alg- ja täiendkooli-
tused, litsentsi omab enamik 
tegutsevatest kohtunikest. 
Rahule võib jääda ka olukor-
raga Tallinnas (Hannes Ran-
daru) ja Saaremaal (Andres 

Laide), kus koolituse süs-
temaatilisus jätab soovida, 
kuid seda korvab hästitoimiv 
individuaalväljaõpe, litsent-
seeritud on üle kolmveerandi 
tegutsevaist kohtunikest.

Keerulisem on olukord 
Pärnumaal (Priit Neeme), kus 
pärast Kalevi staadioni lagu-
nemist on kokku kuivanud 
ka kohtunikekogu. Pärast 
uue halli avamist ei jätku 
enam piisavalt kvalifitsee-
ritud kohtunikke, mis oma-
korda seab ohtu tulemuste 
edetabeli- ja rekordikõlbli-
kuks tunnistamise.

Hea pole olukord ka Tartus 
ja Tartumaal (Jaan Aavakivi), 
kus viimane täiendkoolitus 
toimus kolm aastat tagasi. 
Pärast seda pole Tartus li-
sandunud ühtegi litsentsee-
ritud kohtunikku. Olukorda 
korvab Rein Aule tõhus töö 
Tartu Ülikooli kehakultuuri-
eriala tudengitega.

Möödunud aastal toimus 
algtaseme koolitusseminar 
Võrumaal (Heini Allikvee), 
litsentsi sai enam kui 40 
kohtunikku, mis tagab Võru 
uues spordihallis peeta-
vate võistluste kohtuniku-
töö taseme. Tänavu taastati 
kohtunike ettevalmistus ja 
täiendõpe ka Raplamaal (Erik 
Horn), litsentsi omandas 
üle 30 kohtuniku, mis loob 
eeldused võistluste edukaks 
läbiviimiseks Kohila uuel 
staadionil.

Üle väga pika aja toimus 
juhtivate kohtunike täiend-

Kohtunike koolitamisest
koolitus ja litsentseerimine 
tänavu ka Ida-Virumaal (Rene 
Kundla). Litsentsi omandas 
20 kohtunikku. Viljandimaal 
(Tiit Aru) on algtasemekoo-
litust vastavalt vajadusele 
pidevalt tehtud, kõrgemaid 
litsentse on viljandlased 
käinud omandamas suur-
võistlustel Tallinnas. Het-
keseisuga on Jõgevamaal, 
Järvamaal ja Harjumaal kaks 
litsentseeritud kohtunikku, 
ühtegi litsentseeritud ker-
gejõustikukohtunikku pole 
Põlvamaal.

Puudu on ka tugimaterjalist

Keerulisem on olukord erilit-
sentse vajavate kohtunikega. 
Litsentseeritud fotofiniši-
kohtunikke on Tallinnas 4, 
Rakveres ja Tartus kum-
maski 2. Kuigi fotofinišid on 
olemas ka Võrus, Kohilas, 
Aseris ja Saaremaal, pole 
sealsetel fotofinišikohtuni-
kel litsentsi, mistõttu nende 
poolt fikseeritud võimalikke 
rekordeid ei saa kinnitada.

Starterilitsentsi omavaid 
kohtunikke on ainult Tallin-
nas, Tartus, Lääne-Virumaal, 
Läänemaal, Valgamaal ja 
Hiiumaal. Ülejäänud maa-
kondadele oma starterite 
väljakoolitamine on väga 
kiiret lahendust nõudev asi.

Keeruline situatsioon on 
ka informaatoritega. Lahen-
dada tuleb nende koolita-
mise küsimus – kohtunikest 
informaatorid vajavad abi 
kõneseade ja esinemisosku-
se lihvimisel, tele- ja raadio-
hääled aga võistlusmääruste 
tundmaõppimisel.

Aastaid on kõik kohtuni-
kega seonduv olnud suures 
osas nende eraasi. Nüüd on 
EKJL-i juhatuse ja sekreta-
riaadi tugi selgelt tuntav. 
Kohtunike koolitamise me-
toodika ja süsteemi väl-
jatöötamine ning töölera-
kendamine on treenerite 
koolitamise kõrval saamas 
EKJL-i üheks kindlaks töö-
suunaks.

PEETER RANDARU
EKJL-i kohtunikekogu 

juhatuse liige


